
بــرای اجــرای عدالت می گفتند ما شــاخص می خواهیم و با 
چه شاخصی بفهمیم که عدالت را اجرا کردیم؟ و می گفتند 
بعضی ها قانون را مثلا شــاخص قــرار می دهند، آیا واقعا این 

می تواند شاخص کاملی باشد؟
گفتنــد عدالــت ثبوتــی را که همه قبــول دارید، مــا دنبال 
عدالت اثباتی هســتیم و عدالت اثباتی در عمل و اجرا معنا 
گر  پیــدا می کنــد و بحــث اعتــدال را مطــرح کردنــد و گفتند ا
جامعه از اعتدال خارج شــود در ابعاد مختلف خودش، آن 

موقع جامعه به فساد می انجامد.

از کنگره بین المللی امام رضا)ع( بیشتر بگویید.  
در همین کنگره بین المللی امام رضا)ع(، یک کشیش لبنانی 
شیعه را در سه بند خلاصه کرد. ایشان یک کشیش مسیحی 
و خیلی متفکر واقعا برجسته ای است و الان در واتیکان به 
عنوان مشــاور پاپ کار می کند، ایشــان گفتند شیعه در سه 
بُعد می شود تعبیر شود یک بعد خیبری آن است، یکی بعد 
حسینی آن که بعد استشهادی است و یکی بعد رضوی آن 
که بعد فرهنگی اســت. در روایات و احادیــث از امام رضا)ع( 
روی مســائل جامعه شناســی، حکمرانی، عدالت و... خیلی 
بحث شده است و در کنگره هم روی این موضوعات بحث 

شد.
من دیدم واقعاً چقدر زیبا شــیعه را در ســه بعد خیبری، 
کردنــد. الان هــم مــا  بعــد حســینی و بعــد رضــوی مطــرح 
می بینیــم کــه بعــد حســینی از زمانــی کــه انقلاب ما شــکل 
گرفــت، ایــن انقلاب که در خــلأ به وجود نیامــد، این انقلاب 
این جوری نبود که شــب بخوابیم و صبح بخواهیم انقلاب 
کنیــم، انقــلاب یــک پیش زمینــه ای داشــت، از مشــروطه، 
پانــزده خرداد، امــام)ره( و قبــل از آن دوران حضرت آیت الله 
کماً تجلــی یافت بعد  کاشــانی و مصــدق و... همــه اینها مترا
از پانــزده خــرداد در انقــلاب 1357 و انقــلاب ما متجلی شــد. 
پس آن برانگیختگی از قبل بوده و باعث شــد که انقلاب ما 
محقــق شــود، اما بعد از انقــلاب ما دوره بالندگــی را با افت و 
خیزها و فراز و نشیب ها داشتیم. حالا دیگر داریم وارد دوران 
فرهیختگی می شــویم. خیلی از اتفاقات و حوادث را در این 
45 ســال پشــت ســر گذاشــتیم و من بــا مســئولین خارجی 

خیلی در ارتباط بودم.
کره محرمانه بــا امریکا در ارتباط با موضوع  زمانــی که مذا
هســته ای ایــران داشــتیم قبــل از دوره جنــاب آقــای دکتــر 
امــور  کــه مــن وزارت  آن زمانــی  آقــای ظریــف و  روحانــی و 
خارجه بودم، با اجازه مقام معظم رهبری موضوع محرمانه 
هسته ای با امریکا در عمان داشتیم. آن موقع معاون وزارت 
خارجــه شــرکت می کــرد، مشــاور ســلطان عمــان، ســلطان 
قابــوس خــدا رحمتــش کند مشــاوری داشــت به نام ســالم 
اسماعیل، این آقای مشاور پیش اوباما رفته بود یک گزارش 

محرمانــه بدهد و برای من تعریــف می کرد که رئیس جمهور 
امریکا گفت که آقای ســالم اســماعیل! من از ملت ایران در 
حیرت و تعجبم که هر بلایی ما سرشــان می آوریم اســتوار و 
پایدار و مقاوم به زندگی شان ادامه می دهند و راز این مسئله 
چیســت؟ آقای ســالم اســماعیل پاســخ می دهد شما ملت 
ایــران را با صبرشــان امتحان نکنید )مثال فــرش بافتن را زد 
و مثال دیگری که شایسته نیست در اینجا بیان کنم(، اینها 

ملت صبوری هستند.
این ملتی هســتند که در زمان انقلاب گفتند ربنا الله ثم 
گر ما  کبر این انقلاب محقق شــد. ا اســتقاموا و با بانــگ الله ا
کبــر را از صمیــم دل و با صداقت گفته  واقعــاً ایــن بانگ الله ا
باشیم و پیوندمان را با خدا حفظ کنیم قطعاً پیروزی از آن 
ماســت و این وعده الهی قطعی اســت ولی به شرطی که آن 

ریسمان پیوند بین مخلوق و خالق همچنان پابرجا باشد.

در مــورد شــهید امیرعبداللهیــان و آنچه کــه دریافت   
شــما از تاش های ایشــان در سال هایی مســند وزارت امور 

خارجه بود برای مان بگویید.
قبــل از ایــن کــه بــه وزارت خارجه بــروم، بــا وزارت خارجه در 
ارتباط بودم و مســئولیت هایی داشتم. پنج سال در آژانس 
بین الملــل انــرژی اتمــی، چهــار ســال در ســازمان کنفرانس 
اســلامی و یــک ســال در آرژانتیــن بــودم و اینهــا بی ارتباط با 

وزارت خارجه نبوده است.
البته بنده علی رغم میل باطنی ام توفیق یافتم به وزارت 
خارجــه بــروم. من وقتی کــه با جناب امیرعبداللهیان آشــنا 
شدم، ایشان مدیر عربی ـ آفریقایی ما بود. من اولین سفری 
که در آن مســئولیت داشتم به عراق بود و ایشان هم همراه 
مــا بودنــد. در آنجــا واقعــاً من به فهم عمیــق و درک صحیح 
ایشــان از منطقه پی بردم. ایشــان قبلاً در عراق مســئولیت 
داشــتند و در بحرین ســفیر بودند و آشــنایی خوبی با زبان 
عربــی داشــتند به گونه ای کــه با عرب زبان هــا بدون مترجم 
می توانســت صحبــت کنــد. مــن در زمــان برگشــت تصمیم 
گرفتــم ایشــان را به عنوان معــاون عربی ـ آفریقایــی بگذارم و 
آن زمــان موضوع ســوریه هم پیش آمده بود و ما در ســوریه 
احتیاج به سفیر قدری داشتیم و آقای شیبانی را به سوریه 

فرستادیم که معاون عربی ـ آفریقایی بود.
ایشان چند سالی با ما بودند و وقتی آقای ظریف آمدند، 
چون انتخاب معاونین براساس لیاقت، کاردانی و شایستگی 
بود، ایشــان ســه ســالی با آقای ظریــف ادامه دادنــد، بعد به 
مجلــس شــورای اســلامی رفتنــد و در آنجا به عنوان مشــاور 
عالی رئیس مجلس بودند. آقای امیرعبداللهیان شخصیتی 
بود که هم خوب درس خوانده و هم خیلی معتقد و دلسوز 

بود.

برای معرفی ایشان چه گزاره هایی در ذهن دارید؟  
جناب آقای امیرعبداللهیان هم خصلت های انسانی فراوانی 
گر  در ایشان موج می زد و هم خصلت های حرفه ای؛ یعنی ا
ما بخواهیم این را به دو بال برای انسانی که می خواهد اوج 
بگیرد تشــبیه کنیم، می گویــد العلم و دین توأمــان نفتراق و 
افتــراق، علــم و دین مثل دو بال پرنده هســتند. یک پرنده 
گــر بخواهــد اوج بگیــرد باید هر دو بال را داشــته باشــد و با  ا
یک بال نمی تواند اوج بگیرد. آقای امیرعبداللهیان هم بال 
دین را داشت و هم یک انسان معتقد، نجیب به تمام معنا، 

متواضع و عالم و مسلط به کار خودش بود.
حالا این قضیه خودش را در این دو ســال نشان می داد 
گر سیر کارآمدی ایشان رادنبال کرده باشید می دیدید که  و ا
ایشان روزبه روز بیشتر جا می افتاد و اینکه انسان تا زمانی که 
در صحنــه بین المللی جا بیفتد و بــاور دیگران را به خودش 
جلــب کند مدتــی زمان می برد و این شــخصیت داشــت به 
عنوان شــخصیت بین المللی و ملی جا می افتاد، ولی اینکه 

دست تقدیر چه بوده است آن را خدا می داند.

از برنامه هایــی که ایشــان که بــا معاونیــن ادوار وزارت   
خارجه داشتند، بگویید.

در مورد آقای امیرعبداللهیان بنده این شهادت را می دهم 
هر از چندگاهی ایشان وزرای خارجه سابق و معاونین سابق 
وزارت خارجه را قریب به یکصد نفر دعوت می کردند و آخرین 
بار آن حدود سه چهار هفته پیش بود که در وزارت خارجه 
همــه را دعوت کردند و یک گــزارش مفصلی از روند تحولات 

در هواپیما که خدمت ایشان بودیم یک مقدار هواپیما با مشکل فنی روبه رو شده بود و زمان برده بود که پرواز کند صحبت مفصلی داشتیم راجع 
به امورات کشور و من جسارت کردم پرونده یک شخصیتی بود که نام نمی برم و من گفتم حضرت آیت الله! این پرونده ان شاءالله به دور از مسائل 

سیاسی بررسی خواهد شد. ایشان گفت آقای صالحی! من به خاطر این مسئله برای اینکه شائبه ای نباشد سه قاضی مستقل برای این پرونده 
گذاشتم که این پرونده خدای نکرده خارج از عدالت و انصاف بررسی نشود
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